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طعن رقم 778 و846 لسنة 23 القضائية 

صادر بتاريخ 5/1/2005 (مدني)

هيئة المحكمة: الرئيس عبد الوهاب عبدول والمستشاران صلاح محمود عويس وخالد يحي دراز. 
1- عدم قبول الطعن عقد خلو صحيفته المتضمنة أسبابه من توقيع مقدمه لأنه لا غنى عن التوقيع كونه السند الوحيد الشاهد على صدور الأسباب عن صاحبها. 

2- إعتبار أنه من الجائز للخصوم وللمحكمة العليا من تلقاء نفسها إثارة الأسباب المتعلقة بالنظام العام. 

3- إعتبار أنه  من المتعيب على المحامي الذي يرفع الطعن بالنقض إيداع سند وكالته عن الطاعن لأن الطعن حق شخصي لهذا الأخير ولا مانع من تفويضه محاميا للقيام بذلك. 

4- إعتبار أنه في حالة الشخص المعنوي من الواجب على المحامي رافع الطعن تقديم مع سند وكالته الصادر له من الممثل القانوني الشخصي المعنوي السند المستمد منه هذا الأخير صلاحيته في توكيل المحامي لرفع الطعن تحت طائلة عدم قبول الطعن. 

المحكمة،
بعد الإطلاع على الأوراق وتلاوة تقرير التلخيص والمداولة.

حيث إن الوقائع – وعلى ما يبين من الحكم المطعون فيه وسائر الأوراق – تتحصل في أن الطاعنة في الطعن 778 لسنة 23 ق (القيادة العامة للقوات المسلحة) تقدمت بطلب لتوقيع الحجز التحفظي على أموال المؤسسة المطعون ضدها في ذات الطعن – مؤسسة ... للمقاولات – المدعي عليها في التنفيذ 386 لسنة2001 وكذا حساباتها لدى المصارف العاملة في الدولة في حدود مبلغ 70 مليون درهم. وبتاريخ 6/6/2001م صدر الأمر بتوقيع الحجز التحفظي في حدود مبلغ 30 مليون درهم ما لم تودع المدعي عليها كفالة مصرفية غير مشروطة على ذمة الفصل النهائي في الدعوى، تظلمت الطاعنة طالبة الحجز بالتظلم 83 لسنة 2001 أبوظبي بطلب تعديل المبلغ المحجوز عليه إلى القدر المطالب به وتثبيت وصحة الحجز، كما تظلمت المحجوز عليها بالتظلم 88 لسنة 2001 أمام ذات المحكمة وطلبت اعتبار الحجز كأن لم يكن، ومحكمة أول درجة حكمت بتعديل الأمر المتظلم منه بجعل بحجز التحفظي على أموال المؤسسة المطعون ضدها في حدود مبلغ 15 مليون درهم، استأنفت القيادة العامة للقوات المسلحة ومؤسسة ...  للمقاولات على التوالي هذا الحكم بالاستئنافين 142، 143 لسنة 2001 أبوظبي، وبتاريخ 29/10/2001م قضت المحكمة بالتأييد، طعنت القيادة العامة للقوات المسلحة في هذا الحكم بالطعن 778 لسنة 23 ق، كما طعنت المؤسسة بالطعن 846 لسنة 23 ق.

الطعن 778 لسنة 23 ق.

حيث إن المادة 177/1 من قانون الإجراءات المدنية توجب توقيع صحيفة الطعن بالنقض من محام مقبول للمرافعة أمام المحكمة العليا، ورتبت الفقرة الأخيرة من ذات المادة جزاء عدم  قبول الطعن في حالة عدم مراعاة ذلك وتحكم المحكمة بهذا الجزاء من تلقاء نفسها، وكانت إدارة قضايا الدولة قد رفعت الطعن باعتبارها نائبة عن الطاعنة إلا أن صحيفة الطعن خلت من توقيع أحد أعضائها، وإذ كانت الحكمة فيما أوجبه القانون على الخصوم أن ينيبوا عنهم محامين مقبولين أمام المحكمة العليا أن هذه المحكمة لا تنظر إلا في المسائل القانونية فلا يصح أن يتولى تقديم الطعون إليها إلا المحامون المؤهلون لبحث مسائل القانون. 
وإذ كان التوقيع هو السند الوحيد الذي يشهد بصدور الأسباب عن صاحبها فإذا جاءت الصحيفة غفلاً عن التوقيع فقدت دلالتها، ولا يجوز إثباته خارج صحيفة الأسباب التي يجب أن تستكمل بذاتها عناصر صحتها ومقومات وجودها، ولا يغني عن التوقيع كون صحيفة الطعن قد صدرت عن إدارة قضايا الدولة أو كتابة اسم أحد أعضاء هذه الإدارة بالآلة الكاتبة في ختام الصحيفة التي حررت بذات الطريقة، وإذ خلت صحيفة الطعن المتضمنة أسبابه من توقيع مقدم الطعن فيتعين القضاء بعدم قبوله.

الطعن 846 لسنة 23 ق.

حيث إنه لما كان يجوز للخصوم وللمحكمة العليا من تلقاء نفسها إثارة الأسباب المتعلقة بالنظام العام إعمالاً لنص المادة 178 من قانون الإجراءات المدنية، 
وكان مؤدى نص المادة 177 من ذات القانون أنه يتعين على المحامي الذي يرفع الطعن بالنقض أن يودع سند وكالته عن الطاعن باعتبار أن الطعن حق شخصي للطاعن وله أن يوكل محامياً في ذلك، 
وفي حالة الشخص المعنوي يجب على المحامي رافع الطعن أن يقدم مع سند وكالته الصادر له من الممثل القانوني للشخص المعنوي السند الذي يستمد منه الأخير صلاحيته في توكيل المحامي لرفع الطعن، للوقوف على مدى سلطته وصلاحيته في توكيل المحامين للطعن بالنقض، وإلا كان الطعن غير مقبول وتحكم المحكمة من تلقاء نفسها بعدم قبوله 
لما كان ذلك، وكان المحامي رافع الطعن الأستاذ/... قد أودع مع صحيفة الطعن صورة من توكيل صادر له من السيـد/... بصفته مدير عام شركة بن لادن للمقاولات العامة دون أن يرفق مع سند التوكيل ما يثبت أن ذلك الموكل هو الممثل القانوني للمؤسسة الطاعنة طبقاً لشكلها القانوني أو أنه مفوض عنها، حتى تتمكن المحكمة من التحقق من صفة الموكل ومدى حقه في الطعن في الأحكام بطريق النقض وتوكيل المحامين لذلك الغرض، ومن ثم يكون الطعن غير مقبول.

*   *   *
Cassations No.778 and 846of the 23rd Judicial Year 
Issued on 05/01/05 (Civil)
Panel: President, Abdul Wahab Abdul, counsellors, Salah Mahmoud Oais and Khaled Yahya Draz. 
1- The cassation shall be dismissed when the notice that states its causes does not hold the signature of the one who issued it, since signature is indispensible as it is the only instrument attesting that the causes belong to the issuer. 
2- The litigants and the Federal Supreme Court, from their own accord,.are deemed permissible to stir the public order - related causes. 
3- The attorney who files an appeal in cassation is deemed erroneous when he deposits his power of attorney to act on behalf of the appellant, since cassation is a personal right for the latter and the.appellant can delegate another lawyer to do this. 
4- In case of public corporate persons, it is deemed compulsory for the attorney issuing the cassation to file, along with the power of attorney issued for him by the legal representative of the public corporate person, the document that grants the latter its competency to delegate a lawyer to file a cassation, otherwise the cassation shall be dismissed. 
The Court

Pursuant to the perusal of the documents, and the reading of the summary report, and after deliberation.
Whereas, in the facts - as apparent in the contested judgment and the documents - the respondent filed the action no. 778/23rd Judicial Year (General Command of the Armed Forces) imposing provisional attachment on the property of the corporation responded herein - Corporation... for contracting - defendant in the enforcement 386/2001, as well as its accounts in the banks operating within the state of about AED 70 millions. On 6/6/2001, decision of imposing provisional attachment of approximately AED 30 million has been issued, unless the defendant deposits an unconditional banking bail pending the final decision on the action. The appellant, which requested imposing the provisional attachment, filed a complaint 83/2001 Abu Dhabi requesting the modification of the provisioned amount to the requested amount and verifying and attesting the attachment. The Provisioned also filed the complaint no. 88/2001 before the same court and requested considering the attachment null and void. The court of first instance ruled to amend the complained subject by raising the provisional attachment on the property of the responded corporation to about AED 15 millions. The General Command of the Armed Forces and corporation of...  for contracting, respectively, appealed this judgement by the appeals nos. 142 and143/2001 Abu Dhabi. On 29/10/2001 A.D., The court corroborated the appellate judgment and the General Command of the Armed Forces filed the cassation no. 778/23rd Judicial Year, and the corporation filed the cassation no.846 /23rd Judicial Year.
Cassation 778 of 23rd Judicial Year

Whereas Article 1/177 of the Civil Procedures Law stipulates that an attorney, approved to appear in defence before the Supreme Court, signs the document of the cassation in appeal and the last paragraph of the same article set forth the penalty for non acceptance of cassation, in case of failing to consider this and the court rules this penalty of its own accord. State issue department has filed cassation as a deputy to the first appellant, however the cassation document did not held any signature. Whereas the wisdom behind the stipulation of the law to the litigants to delegate attorneys, approved before the Supreme Court, is that such a court does not consider save the legal affairs, and therefore it is not permissible for none but the attorneys qualified for considering the legal affairs to file the cassations. 
Whereas the signature is the only instrument attesting that the causes belong to the issuer. Therefore, when the document does not hold any signature, then it is of no value and this cannot be proven a way from the document of causes that must include, by itself, its items and intrinsic constituents. Despite being issued by State cases Department or any of the department members is written in typing at the end of the document that was written in the same way, the document shall be signed. In case the appellant’s signature does not appear in the cassation document that includes its causes, the cassation shall be dismissed.
Cassation 846 of 23rd Judicial Year

Whereas the litigants and the Federal Supreme Court, from its own initiative,.are permitted to stir the public order - related causes according to Article 178 of the Civil Procedures Law, 
and whereas Article177 of the same Law states that the attorney filing an appeal on the cassation shall submit the document attesting his power of attorney on behalf of the appellant, since cassation is a personal right to the appellant who has the right to delegate an attorney. 
In case of public corporate persons, it is deemed compulsory for the attorney filing the cassation to file, along with the power of attorney issued for him by the legal representative of the public corporate person, the document that grants the latter its competency to delegate a lawyer to file a cassation in order to verify his authority and competency to delegate an Attorney , or more, to file an appeal on the cassation. Otherwise, the cassation shall be rejected and the court dismisses it of its own accord. 
Whereas the attorney filing the cassation Mr./... has submitted a cassation document, along with a copy of a power of attorney issued to him by Mr./... in his capacity as a director general of Bin Laden General Contracting Co., without submitting, along with the power of attorney document, what proves that the attorney-in-fact is the legal representative for the appellate corporation according to its statutory form or that he is its delegate so that the court can verify the capacity of the delegate and his right to file an appeal in cassation and to delegate an attorney for this purpose, and therefore the cassation is dismissed.
*   *   *
















































































































































































































